
DE TERUGKEER VOORBEREID

Ook voor de vorming van een legerkorps werd Nederland naar Groot-
Brittannië verwezen. Inderdaad, in april' 44 vernam prins Bernhard, die
door de Commissie Oorlogvoering was ingeschakeld (de prins nam
herhaaldelijk aan de discussies van de Commissie deel), van het Britse
War Officedat dat bereid was zorg te dragen voor de eerste opleiding en
de bewapening der betrokken militairen; zij zouden in Australië of in
Brits-Oost-Afrika verder opgeleid kunnen worden en daaraan voegen
wij nog toe dat het Britse Air Ministry in december '44 deed weten dat
in eerste instantie achthonderd man grondpersoneel en per maand vier-
en-vijftig man vliegpersoneel in opleiding konden worden genomen
- pogingen evenwel van Nederland om het aantal in het Oosten aanwe-
zige gevechts-squadrons (drie: twee van de Militaire Luchtvaart van het
Knil, één van de Marineluchtvaartdienst) uit te breiden hadden gefaald.

*

Tegen de tot dusver geschetste plannen had van Mook geen overwegende
bezwaren, zij het dat hij vond dat de gezagsbataljons een duidelijke
prioriteit moesten krijgen - van alle uit te sturen eenheden moesten,
meende hij, tien van die vijftien bataljons het eerst naar Australië worden
overgebracht om er geoefend te worden. 'Is er tijd en gelegenheid voor
meer', noteerde hij in maart '44 (hij was toen in Australië), 'dan is dat
prachtig maar wij mogen niet het gevaar lopen, bezettingstroepen te
missen wanneer wij ze nodig hebben' (in tegenstelling tot de drie divisies
waren de gezagsbataljons niet als echte gevechtstroepen gedacht'). 'Wij
kunnen Japan en Amerika niet vragen, (de) oorlog uit te stellen tot wij
klaar zijn."

Er was bij dit alles geen wezenlijke tegenstelling tussen de inzichten
van van Mook en die van de minister van oorlog, van Lidth. Die

1 Een van de kolonels van het Knil, Buurman van Vreeden, zag dat als een groot
bezwaar. Hij schreef in juni '45 op Ceylon, waar hij aan Mountbattens staf was
toegevoegd, een nota voor o.m. Helfrich en van Oyen waarin hij als zijn opinie
weergaf dat gezagstroepen ongeschikt waren voor de inzet in Indië; hij nam aan dat
Amerikanen en Britten daar slechts beperkte gebieden zouden bezetten en achtte de
gezagstroepen veel te slecht bewapend om de strijd met buiten die gebieden aanwezige
Japanners aan te gaan. Daarbij wees hij er op dat er volgens recente intelligence-gegevens
ruim driehonderdduizend Japanse militairen in de archipel waren, van wie zeven-en-
dertigduizend op Java en zes-en-zeventigduizend op Sumatra. Gegevens als deze
waren verworven door het 'breken' van de Japanse codes. 2 Notitie, z.d. (maart
1944), van van Maak (ARA, MK, M r82, M 20).
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